

الأمين العام



الأمين العام هو رئيس الأمانة العامة لدينا، وتنتخبه برلماننا الأعضاء لإدارة فرق موظفينا في جنيف ونيويورك.

وليس الأمراء العامون للاتحاد البرلماني الدولي أعضاء برلمان قائمين. يلتزمون بتعزيز الديمقراطية وبنائها على

أساس أنّها قد تكون في الإدارة العامة أو القانون الدولي والتعاون أو المجالات الأخرى ذات الصلة.

ويعمل الأمين العام جنباً إلى جنب مع رئيسنا ولجنتنا التنفيذية، ويؤدي دوراً حاسماً في تحديد وتنفيذ توجهنا الاستراتيجي بينما نعمل على بناء الديمقراطية.

ويشمل عمله توسيع عضويتنا، وإعداد الاستراتيجيات ومسودة برامج العمل والموازنات قبل عرضها على لجنتنا التنفيذية لاتخاذ القرارات، وهو مسؤول عن تنفيذها.

ويتم انتخاب الأمين العام مبدئياً لمدة أربع سنوات قابلة للتجديد. ينتخبه/ها مجلسنا الحاكم بالاقتراع السري من قائمة مختصرة من المتقدمين الذين وافقت عليهم لجنتنا التنفيذية.

ولم يكن هناك سوى ثمانية أمراء عامين منذ تأسيس الاتحاد البرلماني الدولي في العام 1889. اثنان منهم- النرويجي كريستيان لانج والسويدي ألبرت جوبات- من بين الشخصيات الثمانية في الاتحاد البرلماني الدولي الذين فازوا بجائزة نوبل للسلام.

وأميننا العام الحالي هو مارتن تشونغونغ.

شاهد الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي يلقي كلمة في حفل افتتاح الجمعية العامة الـ146 في المنامة، مملكة البحرين.



سيرة مارتن تشونغونغ

صنع مارتن تشونغونغ تاريخاً مزدوجاً في العام 2014 عندما أصبح أول أفريقي وأول غير أوروبي ينتخب أميناً عاماً للاتحاد البرلماني الدولي.

ولديه أكثر من ثلاثة عقود من الخبرة والمعرفة بالبرلمانات على المستويين الوطني والدولي. لقد كرّس حياته المهنية لتعزيز الديمقراطية وبنائها في جميع أنحاء العالم.

وبعد 14 عاماً من العمل في البرلمان الكاميروني، أمضى أكثر من 20 عاماً متميزاً داخل منظماتنا قبل انتخابه أميناً عاماً للاتحاد البرلماني الدولي - وهو الشخص الثامن الذي يشغل هذا المنصب. عمل سابقاً كنائب للأمين العام ومدير للبرامج.

ولقد أصبح رائداً في مجاله من خلال عمله على تطوير البرامج لمساعدة البرلمانات على أن تصبح مؤسسات ديمقراطية أكثر شفافية ومساءلة وتمثيلية وفاعلية.

كما ساهم مارتن تشونغونغ في وضع معايير الحوكمة لتعزيز الديمقراطية، كرئيس للجنة الإدارة المعنية بالمساءلة في شبكة إدارة منظمة التعاون الاقتصادي والتنمية.

كما أنشأ ملفاً مثيراً للإعجاب في تعزيز الحوار وحل النزاعات، وهي قضايا لا تزال في صميم عملنا العالمي. إنّ تركيزه على مساعدة البلدان على الخروج من الصراع أو التي تمر بمرحلة انتقالية قد اعترف به على نطاق واسع أعضائنا وشركائنا على مستوى العالم.

ومنذ العام 2012، بذل مارتن تشونغونغ جهوداً لتعزيز المشاركة البرلمانية في التنمية المستدامة والمساءلة من خلال دوره كممثل برلماني في اللجنة التوجيهية للمشاركة العالمية من أجل تعاون إنمائي فعال، وهي مجموعة دولية تساعد الدول والشركات والمنظمات على العمل معاً بشكل أفضل لإنهاء الفقر.

وكجزء من التزام الاتحاد البرلماني الدولي بالمساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية)، فإن مارتن تشونغونغ هو نصير دولي من أنصار ونصيرات المساواة بين الجنسين، وهو جزء من شبكة من صانعي القرار، رجالاً ونساءً، الذين التزموا بكسر الحواجز بين الرجال والنساء. في العام 2020، تم انتخابه رئيساً للمجلس العالمي لأنصار ونصيرات المساواة بين الجنسين.

مارتن تشونغونغ ملتزم بشدة بتجديد الديمقراطية وعملياتها ومؤسساتها مثل البرلمانات ويقود جهود الاتحاد البرلماني الدولي لجلب المزيد من الشباب إلى البرلمانات في جميع أنحاء العالم.



كما أنه يقود عمل الاتحاد البرلماني الدولي للحد بشكل كبير من معدلات وفيات الأمهات والأطفال من خلال التشريعات الفعالة وتنفيذها، فضلاً عن ضمان مساءلة الحكومات عن الالتزامات الدولية في هذا المجال. كما تم تعيينه من قبل الأمين العام للأمم المتحدة كواحد من القادة العالميين الملتزمين بمكافحة سوء التغذية من خلال حركة توسيع نطاق التغذية (SUN).

وهو عضو في اللجنة الرفيعة المستوى المعنية بمؤتمر قمة نيروبي لمتابعة ICPD25 (المؤتمر الذي عقد بمناسبة الذكرى السنوية الـ 25 للمؤتمر الدولي للسكان والتنمية) وفي اللجنة العالمية لنادي مدريد المعنية بالديمقراطية وحالات الطوارئ.

لغوي من خلال التدريب، يتحدث مارتن تشونغونغ الإنجليزية والفرنسية والإسبانية.



Secretary General



The Secretary General, as the Chief Executive of the Organisation, manages the IPU and is accountable to the [Governing Council](#). Working with the [President](#), the Secretary General plays a critical role in defining and implementing the IPU's strategic direction under the supervision of the Executive Committee.

The Secretary General heads the Secretariat and ensures that the decisions of the IPU Membership are implemented and that the necessary resources are mobilised. The Secretary General facilitates the political work of the Organisation, including the members and the Governing Bodies. The Secretary General also ensures the representation of the IPU at major conferences and strengthens cooperation with other international organizations.

IPU Secretaries General are not serving MPs. They are committed to promoting and building democracy from a background which may be in public administration, international law and cooperation, or other relevant fields.

The Secretary General is initially elected for a term of four years, which can be renewed. He or she is elected by secret ballot by the Governing Council from a shortlist of applicants recommended by the Executive Committee.

There have been eight Secretaries General since the IPU was founded in 1889. Two of them—Norway's Christian Lange and Sweden's Albert Gobat—are among the [eight IPU figures who have won the Nobel Peace Prize](#).

The current Secretary General is Martin Chungong.

Watch the [IPU Secretary General address](#) the 2023 146th Inaugural Ceremony in Manama, Bahrain.

Martin Chungong biography

Martin Chungong made double history in 2014 by becoming the first African and first non-European to be elected as IPU Secretary General. He was recently elected to a third term of office which begins in July 2022.

He has more than four decades of experience and knowledge of parliaments at national and international levels. He has dedicated his professional life to promoting and building democracy worldwide.

After 14 years working in the Cameroonian Parliament, he spent more than 20 distinguished years within the IPU before being elected its Secretary General—the eighth person to hold the position. He had previously served as Deputy Secretary General and Director of Programmes.

He has also built an impressive portfolio in the promotion of dialogue and conflict resolution, issues that remain at the heart of the IPU's global work. His focus on helping countries emerge from conflict or in transition has been widely acknowledged by the IPU membership and partners globally.

Since 2012, Martin Chungong has made a push to strengthen parliamentary engagement on sustainable development and accountability through his role as Parliamentary Representative on the Steering Committee of the [Global Partnership for Effective Development Cooperation](#), an international group which helps nations, business and organizations work better together to end poverty.

Martin Chungong has been instrumental in strengthening the gender equality agenda within the IPU. He also is spearheading gender parity initiatives promoted by the [International Gender Champions](#), a network of decision makers, male and female, who have committed to breaking down gender barriers. In 2020, he was elected Chair of the Global Board of the International Gender Champions.

Martin Chungong is highly committed to rejuvenating democracy, its processes and institutions such as parliaments and is driving the IPU's efforts to bring more young people into parliaments worldwide.

Martin Chungong is also leading IPU's work to dramatically reduce maternal and child mortality rates through effective legislation and its implementation, as well as ensuring governments' accountability for international commitments in this area. He sits on the

Board of the [Partnership for Maternal Newborn and Child Health](#). He was also appointed by the UN Secretary-General as one of the global leaders committed to fighting malnutrition through the [Scaling Up Nutrition \(SUN\) Movement](#).

He is a member of the High-Level Commission on the Nairobi Summit on ICPD25 Follow-up (conference held on the 25th anniversary of the International Conference on Population and Development) and of the [Club de Madrid Global Commission on Democracy and Emergencies](#).

A linguist by training, Martin Chungong speaks English, French and Spanish.